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Otuz il idi ki, istənilən 
azərbaycanlı istirahət etmək üçün 
harasa üz tutanda ürəyindən bir 
sızıltı keçirdi ki, bəs biz Şuşaya, 
Ağdama, Kəlbəcərə, Laçına nə 
zaman gedəcəyik? Otuz il idi ki, 
həmin sual hamımızın varlığını 
özünə əsir etmişdi. Nəhayət, ötən 
payız həmin sualın da cavabını 
tapdıq. Ölkəmizin ərazi  bütövlüyü 
bərpa edildi və işğaldan azad 

edilmiş torpaqlarımız qaniçən 
düşmənin “səpdiyi” minalardan 
təmizlənənəndən sonra nəinki 
məcburi köçkünlərimiz öz ata-
baba yurdlarına qayıdacaq, 
həm də yurdumuzun bu dilbər 
guşələrində istirahət etmək istəyən 
vətəndaşlarımız və əcnəbi turistlər 
üçün geniş imkanlar yaranacaq.

 Hələlik isə yerli turizmin im-
kanlarından bəhrələnmək istəyən 
soydaşlarımız Quba–Xaçmaz, 
Lənkəran–Masallı və Şəki–Zaqa-
tala bölgələrinə üz tuturlar. Şəki–
Zaqatala bögəsinin əsas turizm 
ünvanlarından biri isə Qax rayo-
nudur. Yadımdadır, bu rayondakı 
açılış mərasimlərindən birində 
iştirak edən Prezident İlham Əliyev 
demişdi ki, Qaxın çox böyük turizm 
potensialı vardır : “Qaxın çox 
gözəl təbiəti, gözəl iqlimi vardır. 
Əlbəttə ki, bunlar turizmin inkişafı 
üçün böyük potensialdır. Bütün 
bu şimal-qərb zonasının turizm 
imkanları çox genişdir. Əminəm ki, 
gələcəkdə bu istiqamətdə daha da 
böyük işlər görüləcəkdir”. 

Rayondakı son vəziyyətlə 
tanış olarkən inanırsan ki, 
cənab  Prezidentin “gələcəkdə 
bu istiqamətdə daha da böyük 
işlər görüləcəkdir” – deyimi artıq 
günün reallığıdır. Rayon icra 
hakimiyyətinin başçısı Musa 
Şəkiliyevlə söhbətimizdə də bu 
məsələ əsas mövzulardan biri 
oldu. Burada doğulub böyümüş 
rayon rəhbəri Qax haqqında danı-
şanda onun öz yurduna olan sevgi 
və məhəbbətinin böyüklüyünə hey-
ran qalmaya bilmirsən. Əvvəllər 

də dəfələrlə qeyd etdiyim kimi, “bu 
rayonu Musa müəllimin Qaxa olan 
sevgisi inkişaf etdirir” – deyənlərlə 
o, razılaşmır: “Rayonumuzu 
möhtərəm Prezidentimiz İlham 
Əliyevin Qaxa və qaxlılara olan 
rəğbəti və sevgisi inkişaf etdirir”, 
– deyir. 

Həmsöhbətim dedi ki, han-
sısa rayonun turizm mərkəzinə 
çevrilməsi üçün, ilk növbədə, 
həmin bölgənin hərtərəfli inki-
şafına nail olmaq lazımdır. Əgər 
rayonun yolları müasir tələblərə 
cavab vermirsə, ən yeni istirahət 
mərkəzləri və otellər də turistləri 
cəlb edə bilməz. Rayonda içməli 
su təminatı, elektrik enerjisi və 
təbii qaz verilməsi, yaxud rabitə 
xidməti lazım olan səviyyədə 
deyilsə, çəkdiyin ən yeni və 
rahat yol da turistləri cəlb edə 
bilməz. Amma bu, hələ hamısı 
deyil. Rayona çoxlu turist cəlb 
etmək üçün turizm obyektlərində 
çalışan personalın səviyyəsi və 
yerli sakinlərin qonaqpərvərliyi də 
mühüm rol oynayır. Biz bütün bun-
ların hamısına kompleks şəkildə 
yanaşmışıq və istənilən nəticəyə 
nail olmuşuq. Başqa cür ola da 
bilməz. Çünki Tanrı bizə çox gözəl 
təbiət bəxş edib, xalqımız tarix 
boyu möhtəşəm abidələr yaradıb 
və yüz illərdən bəri möhtəşəm 
Qax mətbəxi formalaşdırılıb. 
Ona görə də biz bütün addımları 
atırıq ki, Qaxın mühüm turizm 
mərkəzlərindən biri olduğunu dün-
yanın hər yerində bilsinlər. 

Rayon rəhbəri haqlıdır. Bu 
gün bir çox ölkələr var ki, heç bir 
təbii sərvətə malik olmasalar da, 

büdcəni turizm hesabına formalaş-
dıra bilirlər. Xatırladaq ki, Prezident 
İlham Əliyev də turizmin inkişaf 
etdirilməsinə daim diqqət göstərən 
dövlət başçılarından biridir. Məhz 
onun rəhbərliyi ilə ölkəmizdə 
qeyri-neft sektorunun inkişafı 
başlıca prioritetlərdən olmaqla, 
qarşıya əsas məqsəd kimi qoyu-

lub. Bu baxımdan ölkədə turizmin 
inkişafına da xüsusi diqqət ayrılır. 
Azərbaycanda otel biznesinin 
dünya standartları səviyyəsində 
yenidən qurulması, bölgələrimizdə 
bir-birindən gözəl və müasir meh-
manxana komplekslərinin yaradıl-
ması, qonaqlara yüksək səviyyədə 
xidmət göstərilməsinin təmin 
edilməsi, çox sayda turistlərin 
qəbulu üçün silsilə tədbirlərin 
reallaşdırılması turizm sektorunun 

inkişafında mühüm rol oynayıb. 
Bütün bunlar Azərbaycanın iqtisadi 
potensialını nümayiş etdirməklə 
yanaşı, ölkəyə gələn turistlərin sa-
yının artmasına da zəmin yaradır. 

Rayon rəhbərinin dediyi “bütün 
addımları atırıq” ifadəsinin təsdiqini 
lap bu günlərdə reallaşdırılan bir 
tədbirdə də gördük. Bəri başdan 
deyim ki, inkişaf etmiş ölkələrdə 
şəhər, qəsəbə və ya kəndə içməli 
sudan əlavə, texniki su da ve-
rilir ki, bu da içməli sudan bağ-
bağatın suvarılması və ya başqa 
məqsədlərlə istifadə edilməsinin 
qarşısını almaq məqsədi da-
şıyır. Sevindirici haldır ki, bu 
layihələrdən biri də Qaxda reallaş-
dırılıb. Rayon icra hakimiyyətində 
məlumat verdilər ki, Azərbaycan 
hökuməti, ABŞ-ın Beynəlxalq İnki-
şaf Agentliyi və yerli icma arasında 
əməkdaşlıq çərçivəsində Qax 
rayonunun Qaradolaq kəndində 
“Texniki su təminatının yaxşılaş-
dırılması” layihəsinin icrası uğurla 
başa çatıb. USAID-in ölkəmizdə 
həyata keçirdiyi “Sosial-iqtisa-
di inkişaf fəaliyyəti” proqramı 
çərçivəsində kəndə yeni su xətti 
çəkilib, 40-dək ailənin texniki su ilə 

təminatı daha da yaxşılaşdırılıb. 
Layihənin icrasının başa çatması 
münasibətilə avqustun 4-də Qara-
dolaq kəndində mərasim keçirilib. 
Tədbirdə ABŞ-ın ölkəmizdəki səfiri 
Li Litzenberqer, rayon rəhbərliyi, 
USAID-in nümayəndələri və kənd 
icmasının üzvləri iştirak ediblər.

Rayon icra hakimiyyətinin 

başçısı həmin tədbirdə çıxış 
edərkən də ölkəmizdə, eləcə də 
rayonda həyata keçirilən qurucu-
luq işlərindən, yeni infrastruktur 
layihələrindən danışıb. Məlumat 
verib ki, müxtəlif təşkilatların və 
yerli icmaların birgə tərəfdaşlığı 
çərçivəsində indiyədək rayonda 
sosial obyektlərin tikintisi, təmiri, 
yol infrastrukturu ilə bağlı 46 layihə 
həyata keçirilib. O cümlədən, 
SEDA proqramı çərçivəsində Qax 

rayonunda 8 layihənin icrasına 
başlanılıb və onlardan 6-sı artıq 
yekunlaşıb.

 Xatırladaq ki, mövcud subar-
tezian quyusundan kəndə müxtəlif 
diametrli polietilen borularla 
3690 metr uzunluğunda boru 
xətti çəkilib, kəndin içərisində 2 
ədəd 10 tonluq su çəni qoyulub. 
Layihədən kəndin 200 nəfərədək 
sakini yararlanacaq. Öyrəndik ki, 
iyulun 13-də də müvafiq tərəflərin 
iştirak etdiyi layihə çərçivəsində 
İlisu və Qapıçay kəndlərində də 
“Texniki su təminatı” layihəsinin 
icrası nəticəsində əhalinin texniki 
su ilə təminatı yaxşılaşdırılıb.

Qaxın turizm ünvanlarından biri 
də təbii ki, tarixi abidələrdir. O tarixi 
abidələr ki, bədnam qonşularımız 
Azərbaycan, Gürcüstan, Türkiyə 
və İrandakı həmin qəbildən olan 
bütün abidələri “erməniləşdirməyə” 
çalışırlar. Azərbaycan tərəfi 
ermənilərə lazımi cavabı verməklə 
yanaşı, öz ərazisindəki bütün 
abidələri dünya alimlərinin üzünə 
açıq elan edir ki, gəlin, baxın, 
oxuyun, öyrənin görək, bu abidələr 
alban abidəsidir, yoxsa erməni? 
Avqustun ilk günlərində – Qaxda 

olduğumuz zaman da rayon-
da bu missiyanı yerinə yetirən 
əcnəbilərin monastır kompleksi 
üzərində elmi araşdırmalar apar-
dıqları barədə məlumat aldıq. 

Qeyd edildi ki, Azərbaycan 
Memarlıq və İnşaat Universiteti-
nin fəal əməkdaşlıq etdiyi Milan 
Politexnik Universitetində təhsil 
alan 3 xarici tələbə (bir tələbə 
Rusiyadan, ikisi isə Türkiyədən) 
son tədris ili ərzində Azərbaycanın 
Qax rayonunda yerləşən  “Yeddi 
kilsə”monastır kompleksinin 
tədqiqi və qorunmasına həsr 
edilmiş elmi araşdırmalar üzərində 

işləyirlər. Azərbaycan və İtaliya 
ali məktəblərinin əməkdaşlığı 
çərçivəsində gerçəkləşən bu 
layihədə çalışan tələbələrə hər 
iki tərəfdən alimlər rəhbərlik 
edirlər. Yəni, Qax təkcə turistlərin, 
istirahətə gələnlərin deyil, həm də 
dünya ictimaiyyətinə Azərbaycan 
həqiqətlərini olduğu kimi çatdırmaq 
istəyən gənc alimlərin də maraqla 
üz tutduğu ünvana çevrilib. 

Ancaq bu gün Qaxda haqqın-
da söz açılmalı məsələlər təkcə 
turizmlə bitmir. Musa müəllim 
dedi ki, Regionların sosial-iqtisadi 
inkişafı Dövlət Proqramının uğurlu 
icrası üçün mühüm addımlar atılır, 
dövlət başçımızın ixracyönümlü 

kənd təsərrüfatı məhsullarının 
istehsalının artırılması məsələsi 
daim diqqət mərkəzindədir, əhaliyə 
göstərilən xidmətin səviyyəsi 
ildən-ilə yaxşılaşdırılır, təhsil, 
səhiyyə, mədəniyyət və idman 
ocaqlarının maddi-texniki bazası-
nın yeniləşdirilməsi istiqamətində 
müvafiq tədbirlər həyata keçirilir.

Müsahibim söhbətini həmin 
məsələlərdən biri haqqında olan 
faktlarla davam etdirdi: Məsələn, 
cari mövsümdə rayonda yaş bara-
ma istehsalının 22 tona çatdırılma-
sı qarşıya məqsəd qoyulmuşdu. 
Kümçülər isə rayonun damazlıq 

ipəkçilik stansiyasındakı qəbul 
məntəqəsinə həmin rəqəmdən 
xeyli artıq yaş barama təhvil 
veriblər. Xatırladaq ki, bu il barama 
yetişdirmək üçün rayonda 324 
kümçü ilə müqavilə bağlanılmış, 
onlara 550 qutu, yəni, 10 kiloqram 
450 qram ipəkqurdu paylanılmışdı.

Ləkit kəndindən Qiyas Aslanov 
cari mövsümdə qəbul məntəqəsinə 
rayon üzrə hamıdan çox – 302 
kiloqram yaş barama təhvil verib. 
O, bu il 80 qram ipəkqurdunun 
yemlənməsi ilə məşğul olub. 
Zəyəm kəndindən Xəyyam Rama-
zanov cari mövsümdə 294 kiloq-
ram, Əmircan kəndindən Hümmət 
Mirzəbəyov isə 275 kiloqram yaş 

barama istehsal ediblər.
Qaxda ölkənin ictimai- siyasi 

həyatındakı proseslərin də mühüm 
əks-sədasını eşidir və görürük. 
Məsələn, iyunun 26-da rayonda Si-
lahlı Qüvvələr Günü münasibətilə 
Prezident, Ali Baş Komandan 
cənab İlham Əliyevin sərəncamına 
əsasən, təltif edilən şəhid və 
qazilərimizə orden və medalların 
təqdim olunması mərasimi keçiri-
lirdi. Həmin tədbirdən, az qala, iki 
aya yaxın vaxt keçməsinə bax-
mayaraq, RİH başçısının oradakı 
çıxışı hələ də qulağımda səslənir. 
Musa müəllim şəhid ailələrinin 
ağrı-acısına, orden və medallara 
layiq görülmüş hərbçilərimizin 
sevincinə elə şərik olurdu ki, sanki 
həmin adamların hamısı onun öz 
əzizləri idi. 

... Əməkdar jurnalist, qocaman 
həmkarımız, bu rayonda doğulub 
böyümüş, əlli ilə yaxın paytaxtda 
müxtəlif vəzifələrdə çalışmış, Qaxı 
sevməyin və onu vəsf etməyin 
ən mükəmməl nümunələrini 
yaratmış Vaqif Musayevlə “İçəri 
bazar”da görüşdük. Vaqif müəllim 
bəlkə də yüz dəfələrlə gördüyü, 
baxdığı tarixi məkanları sanki ilk 
dəfə görürmüş kimi, heyranlıqla 
izləyirdi. Xeyli söhbət etdik. O uzun 
söhbətin bir cümləsi heç zaman 
yadımdan çıxmayacaq: “Nə yaxşı 
ki, Azərbaycan xəritəsində Qax 
adlı ünvan da var, yoxsa, yaşlı 
adamlar çox tez qocalardılar!”

Elə bu sətirləri də həmin 
arqumentlə tamamlamaq 
istəyirəm. Çünki Qaxın əsrarəngiz 
təbiəti, dağların, meşələrin sonsuz 
gözəlliyi, tarixi abidələrin ibrət 
dərsləri, yağışın hər damlası, 
“nəğməkar quşlar”ın cəh-cəhi 
və insanların halal səmimiyyətlə 
yoğrulmuş qonaqpərvərliyi, sözün 
həqiqi mənasında, “uzunömürlülük 
dərmanı”dır. Qax – ömrünün daha 
uzun olmasını arzulayanları daim 
gözləyir və əzizləyir. 

İlqar HƏSƏNOV,  
“Xalq qəzeti”nin bölgə müxbiri

2021-ci ilin başa çatmaqda olan və son dövrün ən 
isti yayı kimi yaddaşımızda qalacaq turizm 

mövsümü bir neçə cəhətdən əlamətdar oldu. Birinci amil 
şanlı qələbədən sonrakı ilk yayımız və ilk istirahət imkanla-
rımızdır. İkinci amil isə pandemiyanın təzyiq və təhdidlərlə 
dolu qadağalarına baxmayaraq, bu il Azərbaycanın bütün 
guşələrində az da olsa, turizmin özünəməxsus göstəriciləri 
müşahidə olunur. Ötən yay vəziyyət daha ağır idi.

Qarabağ və Şərqi Zəngəzur tamamilə yenidən qurulur
 Prezident İlham Əliyevin 

müharibədən dərhal sonra işğaldan azad 
edilmiş şəhər və rayonlarımıza səfərlər 
etməsi, bu səfərlər zamanı qarşıya yeni 
inkişaf istiqamətləri, yeni vəzifələr qoy-
ması, həmin ərazilərdə bərpa işlərinin 
aparılması ilə bağlı imzaladığı mühüm 
sənədlər bu torpaqların qısa müddətdə 
cəlbedici bir məkana çevriləcəyini 
göstərdi. Artıq həmin irimiqyaslı tikinti-
quruculuq layihələrinin icrasına başlanıl-
mışdır. 

Elə təkcə Azərbaycan hökumətinin 
işğaldan azad olunmuş Zəngilan rayo-
nunun Üçüncü Ağalı kəndində unikal 
hesab edilən və əsasən 5 komponent 
üzrə aparılacaq ”Ağıllı kənd” layihəsinin 
icrasına başlaması bu prosesin ilk böyük 
anonsu oldu, – desək yanılmarıq. Orada 
yaşayış, istehsal, sosial xidmətlər, ”Ağıllı 
kənd təsərrüfatı” və alternativ enerji 
sahələrinə yer verilməsi layihənin ma-
raqlı tərəfləridir. Ümumiyyətlə, erməni iş-
ğalından azad olunmuş digər ərazilərdə 
“Ağıllı şəhər” və “Ağıllı kənd” konsepsi-
yalarının reallaşdırılması nəzərdə tutulur. 
“Ağıllı kənd” texnologiyalarının tətbiqi 
həmin ərazilərdə sosial innovasiyaların, 
kiçik sahibkarlığın inkişafına da şərait 
yaradacaq və Qarabağ regionunun həm 
də texnoloji innovasiya-startap mərkəzi 
kimi cəlbediciliyini də artıracaq.

Bundan əlavə, işğaldan azad olunan 
ərazilərdə 3 beynəlxalq hava limanı 
fəaliyyət göstərəcək. Füzuli aeroportu 
bu ilin payızında istifadəyə veriləcək. 
Zəngilan Hava Limanının təməli qoyu-
lub, Laçında isə inşaat üçün yer seçimi 
yekunlaşmaq üzrədir.

Qarabağın işğaldan azad olunma-
sından sonra sürətlə aparılan infrast-
ruktur quruculuğu layihələrindən hesab 
olunan bu hava limanları nəinki iqtisadi 
baxımdan, həm də geosiyasi və geoiqti-
sadi baxımdan Azərbaycanın nüfuzunu 
artıracaq. Bölgənin inkişaf strategiyasın-

da burada olacaq turizm, aqroparklar, 
aqrobiznes, kənd təsərrüfatı, nəqliyyat, 
logistika kimi layihələrə yer ayrılacaq. 
Qeyd edək ki, Prezident İlham Əliyevin 
2 fevral 2021-ci il tarixli sərəncamı ilə 
təsdiq edilən “Azərbaycan 2030: sosial-
iqtisadi inkişafa dair Milli Prioritetlər”də 
də bununla bağlı bir sıra əhəmiyyətli 
məqamlar var. Belə ki, strategiyada 
işğaldan azad edilən ərazilərin ölkənin 
ümumi iqtisadiyyatına reinteqrasiyasının, 
orada bütün region üçün əhəmiyyətli 
yeni beynəlxalq və regional nəqliyyat-
logistika dəhlizlərinin imkanlarından 
faydalanılması nəzərdə tutulur. Bu isə 
heç şübhəsiz ki, Azərbaycan iqtisadiy-
yatının daha da gücləndirilməsi, ölkədə 
sosial rifahın yüksəldilməsi üçün böyük 
perspektivlər vəd edir. Milli prioritetlərdə 
işğaldan azad edilən ərazilərə qayıdan 
insanların təhlükəsiz yaşayışının təmin 
edilməsi, onların normal həyat üçün 
gərəkli olan infrastruktur və imkanların 
yaradılması əsas götürülür. 

Qarabağın dirçəldilməsi üçün vacib 
olan digər məsələ – Zəngəzur dəhlizinin 
önəmi həm iqtisadi, həm siyasi, həm 
də tarixi baxımdan əhəmiyyətlidir. Ölkə 
başçısının da dəfələrlə vurğuladığı 
kimi, Zəngəzur dəhlizinin Azərbaycan 
iqtisadiyyatında çox böyük rolu ola-
caq. Bu dəhlizin ən vacib nüansların-
dan biri ondan ibarətdir ki, o, nəinki 

Azərbaycanla Naxçıvan arasındakı 
nəqliyyat əlaqələrinin şaxələndirilməsinə, 
həmçinin Xəzər və Aralıq dənizindən 
başlayaraq, Cənub Şərqi Asiya və 
Mərkəzi Asiya olmaqla Avropa arasın-
dakı nəqliyyat-logistika xətti kimi davam 
edəcək.

Prezident İlham Əliyev dövlət televizi-
yasına müsahibəsi zamanı bildirib ki, biz 
bu ilin sonuna qədər azad edilmiş tor-
paqlarda – həm Qarabağda, həm Şərqi 
Zəngəzurda bütün elektrik təsərrüfatını 
quracağıq: yeni xətlər, ötürücü xətlər, 
transformatorlar, yarımstansiyalar, elekt-

rik stansiyalarını, ermənilər tərəfindən 
dağıdılmış 12 su elektrik stansiyasını ki, 
Kəlbəcər və Laçın rayonlarında onlara 
iki həftə möhlət verəndən sonra onları 
yandırıb dağıtmışdılar. 

Dövlət başçısı əlavə etdi ki, bu 
olmasa, heç bir inkişafdan söhbət gedə 
bilməz. İlin sonuna qədər planlaşdırılır 
ki, tam yekunlaşdıraq. Amma, əlbəttə ki, 
bundan sonra dediyim kimi, yaşıl enerji 
layihəsi icra ediləcək. Artıq bir xarici 
şirkət tərəfindən maraq göstərilib. 200 

meqavatlıq Günəş elektrik stansiyasının 
xarici şirkətin vəsaiti hesabına tikintisi 
ilə bağlı razılığa gəldik. Bu, çox gözəl, 
önəmli hadisədir. Eyni zamanda, başqa 
şirkətlər üçün də bu, bir siqnaldır. 

Enerji sahəsindən başqa, ikinci vacib 
sahə yol infrastrukturudur. Burada da 
8 ay ərzində görün, nə qədər böyük 
işlər görülüb. Bərdə – Ağdam avtomobil 
yolu tikilir, Zəfər yoluna, demək olar ki, 
sentyabr ayında asfalt döşənməsi də 
başa çatacaq. Zəfər yolu olmayıb heç 
vaxt. Dərədən, dağlardan, meşələrdən 
keçən o yol gərək açılaydı, torpaq yol 

çəkiləydi, ondan sonra asfalt yol. Cəmi 
8–9 ayda biz bunu edirik. Paralel olaraq 
Füzuli–Şuşa magistral yolu, Horadiz – 
Ağbənd yolu çəkilir, 4–6 zolaqlı yoldur. 
Zəngilan–Qubadlı–Laçın yolu çəkilir. 
Bu da çox önəmli yoldur. Füzuli – Had-
rut, Füzuli – Cəbrayıl yolları – bütün 
yollar üzrə qızğın iş gedir. Kəlbəcərə 
rahat çatmaq üçün Göygöldən Ömər 
aşırımı üzrə yol çəkilir. Bu yol heç vaxt 
olmayıb, cığır olub. Qış aylarında heç 
vaxt ondan istifadə olunmayıb. Biz indi 
yol çəkirik, tunellər çəkirik ki, ilin bütün 
mövsümlərində o yoldan istifadə edə 
bilək. Eyni zamanda, biz Göygölü də 
turizm mərkəzi kimi Kəlbəcərin gələcək 
mənzərəli turist mərkəzləri ilə bağlamış 
oluruq. Digər yollar, Kəlbəcər və Laçın 
rayonlarında hərbi əhəmiyyətli yollar 
çəkilir. Bu yolların ümumi uzunluğu 700 
kilometrə qədərdir. Bu, böyükmiqyaslı 
işdir, mətbuatda çox da işıqlandırıl-
mır. Təbiidir, amma strateji nöqteyi-
nəzərdən və sərhəddə öz mövqelərimizi 
möhkəmləndirmək nöqteyi-nəzərindən 
bu yolların çox böyük əhəmiyyəti var.

Dövlət başısı müfəssəl plan 
üzərində iş aparıldığını və plan 
nəticəsində şəhərlərimizin, kəndlərimizin 
görünməmiş şəkildə kommunikativ, 
müasir məkanlara çevriləcəyini qeyd 
edərək vurğulayır ki, biz Qarabağı və 
Şərqi Zəngəzuru cənnətə çevirəcəyik. 
Burada diqqət göstərilməli ən vacib 
məqamlardan biri də Şərqi Zəngəzur 
ifadəsinin rəsmiyyətə daxil edilməsidir. 
Yəni, Şərqi Zəngəzur varsa, Qərbi 
Zəngəzur da var və oradan açılacaq 
dəhliz də qədim Azərbaycan torpağı olan 
Zəngəzur mahalının üzərində edilən 
tarixi ədalətsizlik eksperimentinin ləğv 
edilməsi, regionda yeni siyasi reallığın 
yaranmasıdır. 

Bu baxımdan, Qarabağın inki-
şaf etdirilməsi mövzusu aktualdırsa, 
Zəngəzur dəhlizi və bu dəhliz vasitəsilə 

bütövlükdə regionun inkişafa yetişməsi 
şərtdir. Prezidentin Şərqi Zəngəzur 
iqtisadi rayonunun yaradılması barədə 
fərmanı da bu müfəssəl planın tərkib 
hissəsi idi. Hazırda isə ermənilərin 
işğalçılıq siyasəti nəticəsində dağıdılmış 
ərazilərimizin ən müasir texnologiyala-
ra əsaslanan quruculuq konsepsiyası 
əsasında bərpasına başlanması, işlərin 
sistemli şəkildə aparılması tam bir 
gerçəklikdir. 

Ümumiyyətlə, vacib məsələlərdən 
biri də, Qarabağ regionunu tranzit bir 
mərkəz olaraq tanıtmaqdır. Tranzit 
mərkəz olaraq Qarabağ regionunun 
təqdim edildiyi təqdirdə və qeyd olu-
nan Zəngəzur dəhlizi, həmçinin digər 
kommunikasiya və nəqliyyat xətlərinin 
bura cəlb edilməsi ilə Azərbaycan 
nəinki öz daxilində, ümumilikdə, öz 
iqtisadiyyatında, həmçinin regionda 
tranzit bir nəqliyyat-kommunikasiya 
xətləri üzərində yerləşəcək. Bu isə, öz 
növbəsində, ticarət dövriyyəsinin və 
ümumilikdə, Azərbaycan iqtisadiyyatının 
artımına müsbət təsir edəcək.

Dövlət başçısı qətiyyətlə bildirir ki, biz 
həm müharibə, həm də postmüharibə 
dövründə istədiyimizə nail olmuşuq 
və nail oluruq. Bir məsələni də qeyd 
etməliyəm ki, mənim həm müharibədən 
əvvəl, həm müharibə zamanı, həm 
müharibədən sonra gələcək addımlar-
la bağlı çox dəqiq təsəvvürüm var və 
bilirəm nə etməliyik, nə vaxt etməliyik, 
necə etməliyik. Bütün sahələrdə olduğu 
kimi, bu sahədə də konseptual yanaşma 
ortadadır. Qısamüddətli, ortamüddətli, 
uzunmüddətli hədəflər müəyyən olunub. 
Əlbəttə ki, bütün bu hədəflər bəyan 
edilməyib, çünki bu, hələ tezdir. Ancaq 
biz bilirik, biz nə istəyirik, indi nə istəyirik, 
nəyə nail ola bilərik və buna biz necə 
nail ola bilərik. 

Anar ƏLIYEV, “Xalq qəzeti”

Azərbaycan hazırda regionun ən qüdrətli dövləti statusunu 
daşıyır. Ölkəmiz 30 ilə yaxın düşmən tapdağında olan, 
dağıdılan və viran edilən qədim torpaqlarını 44 günlük Vətən 

müharibəsində azad etməklə şanlı tarix yazdı. Lakin indi qarşıda bizi 
daha prinsipial addımlar gözləyir. Belə ki, qələbəmiz qədər önəmli 
olan məsələlər – həmin ərazilərin dirçəldilməsi, inkişaf etdirilməsi və 
məcburi köçkünlərin öz doğma torpaqlarına qayıtması həlli zəruri olan 
hədəflərimizdir. 

Qələbə sevinci bu yay  
Qaxın təmtərağını xeyli artırıb


